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 مفخغْص البطد
ْنث اّكؽبيث كوي ٗـؽيث في حكْٓ ال الداوكيثوٌػاف تحْيِ قٜامِ  ،1211ٜٗرٔاياضتي مٜلحا وٜحؽم، 

)دراـث ضاّث على ؼالبات الطه الفادس  Zoltán Dörnyei الْنث لؾكلتاف دكرني حكْٓ  دكاوف 
ث ةاـخغػاـ الم٘ٛز يث الإـلبٔيث الحػيرـ الأكؿ لْت٘ات لْترب ةٕكٛػ دار الفلبـ َٜٗخٜر الحؽ

خٜر قتػ الحاوؾ ةٖ زيػالمشرؼ/ الجىسي الْنٜم.    الَد
 

 الْنث اّكؽبيث، زكلتاف دكرني ، الداوكيثوٌػاف الكلٕات الؽئحفيث/ 
ٔكٛػ دار الفلبـ َٜٗخٜر الحؽـ الأكؿ لْت٘ات لْتربيث الإـلبٔيث يشِٕ حكْيٓ الْنث في 

ا ٖٔ  ّكؽبيث كالإنجْيزيث كلنخين إعاويتين ، مما يجكِ اّؽالباتاـخغػاـ الْنخين ا الحػيرث سؾءن
كٔف ذلٍ، على الؽمٓ ٖٔ ـٜ٘ات التكْٓ ، عاضث  ةاّجفتث ّؽالبات الطه ؿاٚؽة التكػد الْنٜم. 

سٜٙ ةكظ اّؽالبات تحػيات حؤذؽ على داوكيخٖٛ لْخكْٓ ٔرِ الشكٜر ةالمِْ كٌٗص  الفادس، ح
الشكٜر ةالجٌص أك انخىاض مفخٜل  ٚؼا يٕلٖ أف يؤدم .كيث لْخكْٓالثٌث دكرنا في حىآً الداو

سٜػاٗيث التؽٜر لديٛٓ، مما يكيي  affective filter التٌػـ في إحٌاف الْنث اّكؽبيث إلى زيادة المطىاة ال
 الْنٜم اّىكاؿ. 

في حكْٓ  (Demotivation) وٌػاف الداوكيثفي ٚؼا البطد، تفعى الباضرث إلى تحْيِ قٜامِ 
حٛػؼ  Zoltán Dörnyei. ْنث اّكؽبيث اـت٘ادا إلى ٗـؽيث دكاوف حكْٓ الْنث لؾكلتاف دكرني ال

اٜمِ المؤذؽة  في انخىاض الدوكيث لتكْٓ الْنث اّكؽبيث اّتي تحػث  الدراـث إلى الُشه قٖ اّك
ٔكٛػ دار الفلبـ َٜٗخٜر الحؽـ الأكؿ لْت٘ات لْتربيث الإـلبٔيث لدل ؼالبات الطه الفادس في 

 لحػيرث.ا
 اقخٕػت الدراـث على الم٘ٛز الُيفي. كالفخغػٔج الباضرث أـالحب ٔخكػدة لجٕف
ذٜج  البياٗات كهي الملبضـث كالمٌاةْث، كتحْيِ الٜذائي،.أٔا  تحْيِ البياٗات وخٓ  ةاـخغػاـ  ٕٗ

ٜبؽٔاف   تخىيظ حٌ٘يات يشِٕ الذم كهي Miles and Hubermanالتطْيِ الخاص ةٕايْؾكٚ
 الجخائز كاـخغلبص البياٗات ضكقؽ البياٗات

داوكيث اّؽالبات في حكْٓ الْنث  حؤذؽ ـْتا على ٗخائز البطد أف اّكٜامِ اّتي  أؿٛؽت
كحغارب اٌّيٓ، كالخٜؼ، كٌٗص الثٌث ةالجىؿ، كٌٗص الٜعٜح تجاق ٔا ييؽاد  اّكؽبيث هي/ المِْ،

ضٜػة،و تحٌيٌٙ، كٌٗص الحؽيث، كقػـ المكؽوث ةٕا يجب اٌّياـ ةٙ، كقػـ كعٜح ٌٗص التطػم، ك ال
 الهػؼ
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قٜث، كحٜوير الدقٓ اّكاؼفي ةتتني اـتراحيشيات  ة٘اء على ذلٍ حٜصي الباضرث/ حكْٕيث ٔخ٘
ا ٖٔ  لتطفين تجؽبث الأـالحب الحالحث الم٘اـب لْؽالبات، كحٜعيص الأٚػاؼ التكْيٕيث َشؾءن

 .التكْٓ لدل اّؽالبات
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Abstract 
Nurmayahati Mulia Putri, 2024, Analyzing Demotivation Factors in Arabic 

Language Learning Based on Language Motivation Theory Zoltán Dörnyei( A 

case study towards sixth grade students at Darussalam Gontor For Girl using the 

psycholinguistic approach). Supervisor: Dr. Abdul Hafidz Zaid. 
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Language learning at Darussalam Gontor Campus 1 for Girls  involves 

the use of Arabic and English as additional languages, which makesing  the 

student part of multilingual phenomenon. However, despite years of learning, 

especially for sixth grade student, some face various challenges that affect their 

motivation to learn learn such as boredom and lack of confidence play a role in 

demotaved to learn. This feeling of inadequacy or low progress in Arabic 

language proficiency can increase their affective filter, hindering effective 

language learning 

In this research, the researcher will analyze the factors contributing to  

demotivation in Arabic learning based on Zoltán Dörnyei's theory of language 

learning motivation. This study aims to reveal the factors affecting the decline a 

motivation to learn Arabic among sixth-grade female students at Darussalam 

Gontor Campus 1 for Girls 

The research employes a qualitative research approach. The researcher 

used multiple methods for data collection includiang observation, interview, and 

document analysis. In analyzing the data, the researcher used Miles and 

Huberman's method which involves data reduction, data presentation and data 

extraction 

The research findings reveal that the factors negatively affecting students’ 

motivation to learning Arabic are: boredom, value conflicts, fear, lack of self-

confidence, lack of clarity about what is to be achieved, lack of freedom, 

uncertainty about what to do, loneliness, lack of challenge, imprecise goal 

Based on these findings, the researcher recommends: adopting diverse 

teaching strategies, providing appropriate emotional support, and clarifying 

learning goals are part of the current methods to improve students' learning 

experience. 

 
 

 

 

 


